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انجمن پسته ایران
Iran Pistachio Association

تدوین سند راهبردی توسعه صنعت پسته کشور در بلند مدت

پی گیری طرح تأمین فاینانس
 پروژه انتقال آب زاگرس به کرمان

 فراز و فرود های بازار 
پسته ایران از زبان

 اسدالله عسگر اولادی

کمیسیون تحقیق ، توسعه و آموزش چاره جویی می کند:
چرا بهره وری در باغات پسته ایران پایین است؟

توصیه های کمیسیون آماد و فرآوری به باغداران و واحدهای ضبط پسته:
سرعت پسته چینی و جلوگیری از خندان شدن روی درخت

 روند صادرات پسته از سال 1329 
تا سال 1386

 روند صادرات به کشورهای اصلی خریدار 
پسته ایران در 15 سال

 روند صادرات به امارات ، هنگ کنگ ، 
روسیه ، آلمان

صفحه7

صادرات پسته کشور
 از نگاه آمار

صفحه8صفحه2

بیس��ت و چهارمین جلس��ه هیأت مدیره انجمن پسته 
- آخرین جلسه در س��ال 1387 - روز دوشنبه دوازدهم 
اسفند ماه با حضور تمامی اعضای هیأت مدیره، در کرمان 

)دفتر مرکزی انجمن( تشکیل شد. 
در این جلس��ه از میان پیشنهادهای مطرح شده راجع 

ب��ه پی گیری مصوبات س��فر اس��تانی دول��ت- مرتبط با 
 صنعت پسته- که بررسی های کارشناسی شده ، سه طرح 
مهم تر  انتخاب و مقرر ش��د در جهت اجرایی شدن آنها   

رئیس هیأت مدیره پیگیری های لازم به عمل آورد. 
بقیه در صفحه8

»پسته ایران « در صادرات غیر نفتی، ارزآوری و 
اشتغال زایی و در نتیجه: توسعه اقتصادی اجتماعی 
کش��ور جایگاهی ویژه دارد. به همی��ن قیاس برای 
حفظ ای��ن جایگاه و ترفیع آن در ش��رایط پیچیده 
و پررقاب��ت ب��ازار جهانی  باید ب��ه مدیریت ، دانش 
و تکنول��وژی روز - در تمام��ی عرص��ه های تولید ، 

فرآوری و صادرات - مجهز بود . 
بهره گیری درس��ت از آموخت��ه ها و تجربه های 
پوین��دگان ای��ن راه که در بس��تر فرهنگ��ی جامعه 
خودم��ان به دس��ت آمده و ق��وام یافته، م��ی تواند 
م��ا را از در افت��ادن به ورطه تک��رار آزمون و خطا و 
 افسوس و پشیمانی مصون دارد ؛ که حافظ بر اساس 

متون روایی فرمود: 
هر چند کازمودم از وی نبود سودم        

                          مَن جَرّبَ المُجَرّب حَلَّت بهِِ الندِامَه 
کسی که آزموده ش��ده را دوباره بیازماید سزاوار 

ندامت و پشیمانی است. 
در طل��ب به��ره من��دی از تجربی��ات یک��ی از 
پیشکس��وتان عرصه صادرات پس��ته، ب��ا قرار قبلی، 
 ب��ه اتف��اق دبی��رکل ب��ه دفت��ر کار آقای اس��دالله 
عسگر اولادی رفتیم. گزارشی که می خوانید بخشی 
 از این مصاحبه اس��ت با پرس��ش هایی حول محور 

صادرات . 
در صفحات 7 - 3

 :ǻȀŮ ǢĠɀȎǩĤĦīĪ ȯǠȅ ŵȹǠĠǠŠ ȼȆȲǱ ǿǻ ȻȀĠǼȵ ǧǖĠȽ

بر اساس تصویب کمیسیون بازرگانی 
انجم��ن، از ای��ن پس با کس��ب نظر از 
مطلعین بازار و معاملات صورت گرفته، 
 قیمت معاملات پسته  در خبرنامه چاپ 
م��ی ش��ود .)فع��لًا دو رق��م و ب��دون 
مس��ئولیت برای انجمن ( چنانچه این 
اطلاعات برای بقیه ارقام از منابع موثق 
به دس��ت مان برس��د، ج��دول کامل 
قیم��ت ها را هر ماه به ط��ور کامل در 

نشریه خودتان خواهید داشت . 

جدول قیمت پسته معامله شده در بازار تهران و رفسنجان



هیه�ات که چه قدر ما 
اهالی خطه کرمان و اهالی 
پسته مظلومیم ، و هیهات 
 که چه به آس�انی ظلم را 
م�ی پذیری�م و دم ف�رو 
م�ی بندی�م که ه�ر چه 
پی�ش آی�د خ�وش آید . 
ب�ی هیچ عکس العملی نظاره گر نابودی میراث بس�یار 
ارزش�مندی نشس�ته ایم که پدران ما به خون جگر  و 
عرق جبین ساخته پرداخته اند و از نابودشدن عظمتی 
 ک�ه آنه�ا در دل این کوی�ر خلق کرده و طی 70 س�ال 

به رخ دنیا کشیده اند خم به ابرو نمی آوریم . 
کمتر کس��ی است در دنیا که پسته ایران را نشناسد . این 
محصول ارزش��مند که امروز ه��ر 5 کیلوگرم آن معادل یک 
بش��که نفت برای کش��ور س��رمایه می آورد، از آب و زمینی 
آنچنان شور استخراج گردیده که جز مردم این خطه آن را به 
 پشیزی نخواهند خرید. در حقیقت آنها از هیچ این عظمت را 
آفری��ده ان��د . ولی هیهات کس��انی که باید آنرا ق��در بدانند 
و گرامی بدارند و این س��رمایه بومی ارزش��مند را دس��تمایه 
توس��عه و پیشرفت این خطه کنند در پی طرح هایي هستند 
ک��ه دولت پ��س از آن که میلیاردها دلار س��رمایه گرانبهای 
ای��ن مردم را به پ��ای آنها هزینه کرده ملتمس��انه برای فرار 
 از زی��ان آنها  دهه��ا قانون و آئین نامه طراحی کرده اس��ت 
)موارد مربوط به زیر بخش��های اصل 44(. واقعاً عجیب است 
که چگونه می ش��ود این وضوح را ندید: اگر نرخ تورم کشور 
را حداقل 20درصد فرض کنیم، هر یکصد ریال که مثلًا 12 

کمیسیون تحقیق ، توسعه و آموزش چهارمین جلسه 
 خود را در یازدهمین روز از ماه پایانی سال به موضوع:

» بهره وری در باغات پس�ته ای�ران « اختصاص داد. 
رییس و تنی چند از مسوولان و کارشناسان مؤسسه 

تحقیقات پسته کشور میهمان این جلسه بودند.
خلاصه ای از آنچه در این جلسه گذشت :

* رئیس مؤسس��ه تحقیقات پس��ته کش��ور بر ارتباط 
موج��ود میان افزایش به��ره وری با »پای��داری تولید« و 
»کاهش ریس��ک در آمد«، تأکی��د کرد و گفت: بهره وری 
اگ��ر با پایداریِ تولید توأم نباش��د، ارزش چندانی ندارد . 
مؤسس��ه تحقیقات یک برنامه راهب��ردی تحقیقاتی تهیه 
کرده ک��ه، در صورت تأمین مناب��ع لازم برای اجرای آن 
می توان در یک دوره ده س��اله ش��اهد افزایش بهره وری 

در باغات پسته بود.
* حاضران، به اتفاق، در بحث بهره وری توجه به موارد 

ذیل را یادآور شدند : 
1- الگو ق�راردادن باغات نمونه و آرمانی با هدف 
افزای�ش به�ره وری- به دلیل تنوّع در مش�خصات 
خاک و آب در مناطق مختلف - حتّی در یک مِلک-  
نمی تواند مبنایی مناسب برای مشابه سازی از آنها 

باشد . 
2- از مه��م ترین عوامل مؤثر در به��ره وری ، موضوع 
دادۀ آب به باغات اس��ت که، به علّت ش��وری بس��یار بالا 

چرا بهره وری در باغات پسته ایران پایین است؟

آنچه خود داشت ز بیگانه تمنا می کرد

در بعض��ی مناطق، نمی ت��وان افزایش بهره وری را انتظار 
داشت . 

* آقای مهدی آگاه گفت: مهم ترین عوامل تعیین 
کننده در بهره وری باغات ایران ، مش�خصات کیفی 
 آب، مشخصات کیفی خاک، و رابطه بین پیوند و پایه
 می باشد که، متاس�فانه کمتر مورد توجه باغداران 

قرار گرفته است . 
* آقای منصور معین نحوه هرس درختان و دفع آفات 
را غیر علمی خواند و اظهار داش��ت:چون  هرس درختان 

به روش های اصولی و علمی صورت نمی گیرد بهره وری 
پایین اس��ت و استفاده از سموم دفع آفات نیز به گونه ای 

است که به بهره وری لطمه می زند . 
در پای�ان مقرر ش�د: مجموعۀ موضوع�ات مؤثر 
 در به�ره وری ک�ه م�ورد س�ؤال اعض�ای انجم�ن 
می باش�د به مؤسس�ه تحقیقات پسته کشور اعلام 
شود تا موسسه نتایج تحقیقات صورت گرفته از قبل 
را در اختیار انجمن قرار دهد و راجع به موضوع های 

تحقیق نشده، زمینه تحقیقات را فراهم سازد . 

کمیسیون تحقیق ، توسعه و آموزش چاره جویی می کند : 

سال پیش برای احداث یک باغ پسته هزینه شده است، امروز 
750 ری��ال ارزش دارد. به عب��ارت دیگر اگر بخواهیم معادل 
هم��ان یکصد ریال را  خریداری کنیم باید حداقل 750 ریال 
هزین��ه کنیم . هزینه ه��ای نگهداری یک باغ برای هر هکتار 
هم اکنون بیش از 10 میلیون ریال اس��ت )هر قصب 2500 
توم��ان ( و طی 12 س��ال تا رس��یدن یک باغ ب��ه حد بلوغ 
اقتصادی س��الانه 20درصد به این هزینه ها اضافه می شود. 
بنابرای��ن جمع مبل��غ پرداختی طی 12 س��ال 400 میلیون 
ریال می شود، ) هر قصب یک میلیون ریال(. و اگر نرخ تورم 
را 12درصد فرض کنیم س��رمایه گذاري براي یک هکتار باغ 
مثمر 250 میلیون ریال خواهد ش��د. به عبارت دیگر قیمت 
کارشناس��ی یک هکتار باغ ) قیمت تمام ش��ده(250تا 400 
میلیون ریال اس��ت. متاس��فانه به دلیل سوء مدیریت وزارت 
نیرو طي سالیان مدید که کم آبی و افزایش شوری و خشکی 
چاهها از جمله نتایج آن اس��ت، سطح وس��یعی از باغات در 
حال نابودی اس��ت. حسب یک برآورد میدانی، سالانه حدود 
20/000 هکت��ار از این س��رمایه های ارزش��مند و از دارایی 
مردم کرمان کس��ر می ش��ود. ب��ه عبارت دیگ��ر اگر ارزش 
اس��می این باغات مثمر را هر هکت��ار همان 400/000 ریال 
 فرض کنیم، س��الانه  معادل 500 ت��ا 800 میلیارد تومان از 

سرمایه هاي ملي از بین می رود. 
می پرس�یم به راس�تی مس�ؤولانی که در نظر دارند 
از مح�ل ذخایر نفتی که متعلق ب�ه آینده فرزندان این 
مرزو بوم اس�ت ، ب�ا خرید ماش�ین آلات و تکنولوژی، 
مث�لًا ف�ولاد را ب�ه ای�ن خط�ه بیاورن�د به دنب�ال چه

 

 اهداف�ی اند ک�ه این قدر پرت�لاش به دهها جلس�ه و 

گردهمایی بر پا کرده و می کنند؟ حتماً پاسخ می دهند 
ک�ه از این طریق اش�تغال و ارزش اف�زوده قابل توجه 
 خواهند آفرید. اماچرا ما باغداران به این مسئولان توجه

 نمی دهیم که با آبرسانی به این باغاتی که پیش چشم 
ما و ش�ما در حال محو ش�دن است، چه قدر آسان تر و 
ارزان تر می توانستند و می توانند دهها برابر اشتغال و 

افزوده ایجاد نمایند ؟
ی��ک کارخانه ذوب آهن با س��رمایه گ��ذاری حدود 400 
میلیون دلار حداکثر اش��تغال مس��تقیمی که ایجاد می کند 
400 نفر اس��ت؛ یعنی هر نفر یک میلیون دلار یا یک میلیارد 
تومان ،در حالی که طرح آبرس��انی از س��ر شاخه های کارون 
با س��رمایه گذاری حدود یک میلیارد دلار دس��ت کم موجب 
حفظ اشتغال یکصد هزار نفر می شود؛ یعنی سرانه اشتغال به 
ازاء هر نفر ده میلیون تومان و یکصد برابر ارزانتر . ولی هیهات 
که این مسئولان از کمک و همراهی در اجرای طرح آبرسانی 

از سر شاخه های کارون دریغ می کنند . 
گویا عادت ما این است که تا زلزله همه چیز را نابود 
نکند حاضر نیستیم کوچکترین قدمی برای مقابله با آن 
برداریم! چرا هشدار زلزله ی نابودی باغات باقیمانده و 
مهاج�رت ها را ج�دی نمی گیریم؟ نکند با نا سپاس�ی 
و کفران، مصایب بر ما بیش�تر و بیشتر بشود؟ واقعیت 
این است که طرح هایي امثال طرح فولاد، به علت غیر 
بومی بودن دربس�یاري موارد، فقط با انواع سوبس�ید و 
کمک هاي مجدد از محل ذخایر نفتي س�رپا نگه داشته 
می ش�وند، درحالي ک�ه تجربه باغداران پس�ته کاملا" 

خلاف چنین رویکردهایی را ثابت كرده است .

 علی نظری



در بازار پسته سرنوشت ساز نبودم ، اما در ستادها و نهادهایی که برای پسته ایران 
تصمیم گیری می کرد دخالت و حضور داشتم

 *یک�ی از دوس�تان نق�ل ق�ول م�ی ک�رد در جایی 
گفته اید که شما بازار پسته  را شکل داده اید؟

  م��ن به هیچ وجه چنین حرفی نزده ام ، هرگز در ش��کل 
 دادن  ب��ازار پس��ته داخل و خ��ارج دخالت نداش��ته ام، بلکه 
 گفته ام در کنفرانس های بین المللی برای پسته ایران زحمت 
کشیده ام، این حرف را زده ام : در کنفرانس ها ، نه در بازارها 
یک کنفرانس بین المللی نات اس��ت، ش��ما می دانید، پس��ته 
ایران آنجا حضور نداش��ت . من با فش��اری که آوردم پسته را 
آنجا حضور دادم ، کرس��ی برایش گذاش��تیم ، کرس��ی را هم 
 ب��ه تعاونی رفس��نجان دادیم . گفتم آنها بیش��تر از من صادر 
م��ی کنن��د انصافا .ً ب��ا انتخاباتی که در 3 دوره ش��د نماینده 
ایران عضو هیأت مدیره ش��د نماینده ش��رکت تعاونی پس��ته 
رفسنجان، آقای معاون. آقای معاون هم برای این که در هیأت  

بش��ود   اجرای��ی 
زحمت 

کشیدم، 
شکل 

فقط  ن��دادم، 
و  کنفران��س  آن  در 

در کنفران��س ه��ای بع��دی . 
برای حضور پس��ته ایران در کنفرانس 

بی��ن الملل��ی زحم��ت کش��یدیم. در بیش��تر 
جلس��ات مربوط به »آفلاتوکس��ین« ه��م حضور پیدا 

 ک��ردم. در س��فر ژاپن با آق��ای مهندس مجتبی خس��رو تاج 
 بودم . در کنفرانس نات هر ساله شرکت و از پسته ایران دفاع 

کرده ام . 
برای پس��ته ایران 3 بار بروکس��ل رفتم ، تمام هزینه ها را 
دادم . اصلًا از کس��ی هزینه نگرفتم، وقتی آلمان ورود پسته را 
بس��ت، آقای موسوی سفیر ما بود. هیأت را بردم آلمان، پسته 
را ب��از کردیم . اینها را کمک کردم، زیاد زحمت کش��یدم اما 
هرگ��ز در بازار عامل اصلی من  نبودم . من نفر چهارم ، پنجم 
بودم . همیش��ه هم همین طور بوده . پس��ته را آقای مرش��د 
قب��ل از انقلاب ش��کل داد ؛ جواد مرش��د . ب��ه او باید مدیون 
باش��ید  انصافاً. زمانی که آقای مرش��د بازار پسته را شکل داد 
س��طح صادرات من به 100 تن نمی رسید . اما از همان زمان 
از همین آقای مرش��د - جواد مرش��د – تعلیم دیدم . دو، سه 
بار رفتم نشس��تم . پدر آقای مهدی آگاه مرحوم حاج غلامرضا 
آگاه بود ، من دو  سه بار با حاج غلامرضا آگاه  ملاقات نمودم. 
 دفترش��ان س��رای امید بود، من هم س��رای امید بودم. من از
  این ها تعلیم گرفتم و آموختم. هرگز در بازار پسته سرنوشت 
س��از نبودم . اما در س��تادها و نهاد هایی که برای پسته ایران 
 تصمیم گیری می کرد در دنیا و در ایران نظیرآفلاتوکسین و نظیر 
کنفرانس های بازار مشترک دخالت و حضور داشتم . در ستاد 
پس��ته وزارت جهاد حضور فعال داش��تم. در تأس��یس انجمن 
زحمت زیادی کش��یدم . در اتحادیه خش��کبار خدمات زیادی 
انجام دادم . وقتی نایب رئیس اتحادیه بودم مسائل پسته را به 

اتاق کرمان از طرف اتاق ایران واگذار نمودم. 
در م��ورد حضور ایران در اجلاس کدک��س حداقل 20 بار 
با دکتر »کالگانی« رئیس کمیس��یون بازار مش��ترک در رشته 
 خش��کبار ، ب��ه هزینه ش��خصی تلفن های طولان��ی 40، 50 
دقیق��ه ای زده و گفت و گو ک��رده ام . نتیجه این تماس ها و 
 پی گیری های مس��تمر منجر ب��ه پذیرش نظریات نمایندگان 
وزارت جه��اد ، وزارت بهداش��ت و نماین��ده اتحادی��ه ص��ادر 

کنندگان خشکبار ایران در اجلاس شده است . 

های  هزینه  از  بخش��ی 
حض��ور نمایندگان ایران را 
هم اتحادیه صادر کنندگان 
خشکبار ایران پرداخت 

کرده است . 
* اولی�ن بار 
س�الی  چ�ه  در 

صادرات داشتید ؟
در 1339 ی��ا 1338 ،اولین صادرات پس��ته را داریم.. زیره را 
در 1336 . صادرات شرکت حساس در زیره از سال 1336 است 
و بعد کش��مش در 1337 و 1338 اس��ت . پسته 1339 است . 

پسته سومین قلم صادراتی شرکت حساس در آن سالها بود .
*بالاترین رقم صادراتی تان کی بوده ؟ 

 بین سالهای 84، 85، 86 
*چقدر بوده ؟ 

 15000 ت��ن ، بالاترین رقمی اس��ت که ص��ادر کردم در 
یکسال . حالا نمی دانم دقیقاً ، ولی از 15000 تن بیشتر بود 
و از 16000  تن کمتر بوده . یکسال ما فقط این توفیق را پیدا 
کردی��م ، بعد روی م��رز 10/000 تن ، 9000 تن ،8000 تن. 
صادرات در مرز 8000 تن تا 10/000 تن متغیر بود، یکس��ال 
خیلی کوشش کردم . سه بار صادرکننده نمونه شدم و سه بار 

هم فرزندم امیر علی صادر کننده نمونه شده است . 
 *به غیر از پسته و زیره دیگر درچه زمینه ای فعالیت 

می کنید ؟ 
در کشمش و خرما . به جز خشکبار کار دیگر نمی کنم . 

*تناژ زیره چقدر است ؟ 
 تناژ بالا 50.000 تن بوده ، 60/000 تن بوده، امسال6000  
تن شده ، امسال خیلی پائین آمده. صادرات آن هم به 5000 
تن نمی رسد ، تولیدش 6000 تن است  و خیلی کم است. ما 
پیک)حداکثر( 60/000 ،50/000 تن را داشتیم . کشمش هم 
همی��ن مصیبت را دارد. ما پیک 140/000 ، 150/000 تن را 
در کشمش داشتیم و امسال پیک 60-70 هزار تن است . آن 

هم تقریباً 60درصد داریم 40درصد نداریم . 
*اتحادیه چند سال است شکل گرفته ؟

 قدیمی ترین اتحادیه ، اتحادیه خشکبار و فرش با هم شکل 

گرفت ،  تقریباً  سال 1338 بود  تقریباً 50 سال پیش .
*شما در تشکیل اتحادیه نقش داشتید ؟

 نه نقش نداشتم 
*کی وارد اتحادیه شدید ؟ 

 1344-1345
*قبل از انقلاب شما عضو اتحادیه شدید ؟ 

 بل��ه عضو هی��ات مدیره اش بودم . آق��ای مرتضی صادقی 
من را به اتحادیه برد. آقای مرش��د رئیس اتحادیه بود. - آقای 
مرش��د که گفتم برای اتحادیه خیلی زحمت کش��یده ،قبل از 
ایش��ان آقای ملک نیا رئی��س اتحادیه بود- اتحادیه از س��ال 
38و39 شکل گرفت ولی افرادی که بودند مثلًا مرحوم آقایان 
احمد قاس��میه بود ، مختار طسوجی، حسین محمدی، احمد 
مهدویه ، بابا مهدی زاده، حش��مت الله نیایش ، اصغر قدس ، 
اصغر افش��ار نیا، خیلی زحمت کش��یدند . من در سال 1344 
عضو ش��دم. از 39 در صادرات خش��کبار بودم، قبلش در زیره 
بودم . س��ال 38، 39 که شروع کردم دیدند من جوانی هستم 
در می��دان رقابت. ناچارند که م��را بپذیرند . آقای صادقی من 
را برد اتحادیه. توی خیابان بوذرجمهری ساختمان بانک سپه 
بود، س��اختمانی دارد بالای ب��ازار آهنگران. من بعد از انقلاب 
اتحادیه را بردم به محل اتاق بازرگانی . برای اتحادیه در طبقه 
چه��ارم اتاق بازرگانی ی��ک اتاق بزرگ گرفتم، تا چند س��ال 
پیش که بالاخره با یک فرمول خوبی برای اتحادیه یک محلی 
خریدیم. بعد از انقلاب چند سال آقای صادقی رییس اتحادیه 
بود. بعد آقای محمد حس��ن شمس فرد چهارمین یا پنجمین 

رئیس اتحادیه شد .
این را هم برای شما بگویم که  در آمارهای صادراتی 
قب�ل از انقلاب 3 تا کالا همیش�ه در رقاب�ت با یکدیگر 
ب�ازی کردند : خش�کبار ب�ود ، پنبه بود  ، ف�رش بود . 
یکس�ال پنبه جلو م�ی زدکه به خاطر مرحوم حس�ین 
علاقه بند ب�ود ، او خیلی برایش زحمت کش�ید. گاهي 
فرش ،  گاهي خش�کبار. این 3 تا همیش�ه بالا ایستاده 
بودن�د. 80- 70 درصد ص�ادرات بین همین 3 کالا بود . 
مثلًا پوست و سالامبو در درجه بعد بودند ، بقیه مختصر 
بودند. خش�کبار و پنبه و ف�رش بود که حرف اول را در 

قبل از انقلاب می زد.

اسدالله عسگر اولادی به روایت خودش : 

ه را 
پست

از انقلاب 
 قب��ل 

آقای جواد مرش��د

ش��کل داد 

و باید مدیون باشید
به ا



* به نظ�ر جنابعالی یک تاجر موف�ق در صادرات 
پسته بایستی چه ویژگی هایی داشته باشد؟

تقریباً می شود گفت الان ما 15 شرکت فعال داریم که 
س��طح صادرات ش��ان بالای 1000 تن است . 15 شرکت 
فع��ال داریم که ص��ادرات ش��ان بین100 ت��ا 1000 تن 
اس��ت . این 30 ش��رکت در کار پس��ته فعالیت می کنند . 
 آنهایی که کمتر از 100 تن صادر می کنند ، صادر کننده 
موضعی اند ، نه صادرکننده همیشگی . کسی که فقط یک 
کانتینر در س��ال صادر کند اسمش صادر کننده است ولی 
صادر کنن��ده فصلی یا موضعی اس��ت. او نمی تواند صادر 
کننده همیش��گی باشد . ولی کسی که حداقل 5 کانتینر  
 هر دو ماه یک ب��ار یک کانتینر ، صادرات دارد صادراتش 

 می شود 100 تن . 
 در فاصل��ه بی��ن 100 ت��ن ب��ا 1000 ت��ن ، پان��زده ، 
 ش��انزده تا هستند . فاصله 1000 تا 1500و تا 2000 تن، 

و بیشتر هم پانزده تا بیشتر نیستند . 
در گذشته بالاترین این رقم را تعاونی رفسنجان داشت 
با 25 تا 40 درصد. آمارها هیچ وقت آنها را بیش��تر از 40 

درصد نشان نمی دهد ، آن هم در سال های اوج . 
برای اطلاع ش��ما بگویم که آقای علاقه بندیان صادرات 
خوبی داشت ، صادرات او برای تعاونی قلمداد می شد ولی 
در حقیقت صادرات به نام علاقه بندیان بود . در کنار این ، 
دو س��ه نفر هم بودند . من خودم دو سه دوره صادر کننده 
نمونه شدم . دوره هایی که صادر کننده نمونه شدم ده درصد 
از حجم کل صادرات پسته بود . اما این را بگویم هیچ وقت 
نتوانس��تم از10 درصدبالاتر بروم. شاید یک سال 11 ، 12 
درصد شده باشد.  همه اینطور بودند.شرکت جدید ایرانیان 
هم نتوانس��ت به مرز عدد بالا برس��د. کسی که به عدد بالا 
رس��ید، بعد از تعاونی ، آقای یار محمدی است . ایشان دو 
س��ه سال رفت تا مرز 20 هزار تن . بعد از او »خاورمیانه«  
بع��د » دراج« اس��ت. اینها بین 4 ، 5 نف��ر اول اند، بعد از 
این 4 تا،  شرکت: »ویرامان«، »الماس سبز« و »حساس« 

اس��ت . من خودم 
4و5  درج��ه 

 ، ب��ودم 

هیچوقت 
درجه یک 

اما  نب��ودم. 
بازار  در 

تس��لط ام کمتر نبود، به خاطر اطلاعاتی که داشتم. تسلط 
 من بیش��تر از ای��ن بابت بود ک��ه کالای دیگ��ر هم صادر 
می کردم ؛ مثل: خرما ، کش��مش ، زیره ، زعفران که اینها 
را هنوز هم دارم، مغز پس��ته هم داشتم . آقای رحمانیان،  
 آق��ای جلالی پور، آق��ای حبیبی، اینه��ا را از 15 نفر اول 
می گویم ، آقای رسول زاده ما 16- 15 نفر بالای هزار تن 
صادرات داریم . اگر بخواهیم تفکیک کنیم 5 نفر10 بالای 
هزار تن داریم. بعد هم فرزندم امیر علی. او پارسال 8 هزار 

صادر کرده . او یا 9هزار تن و شاید هم بیشتر پسته 
قسمت عمده محصول یزد 
را در انحص��ار 

گرفته 

صادرات 
ب��ه ژاپ��ن را در 

انحصار دارد . می دانید 
که ژاپن وارد کننده 

بزرگ پسته بود .  
 *آیا 

بازار ایران رقابتی می توان گفت 
است ؟ 

البته  و  رقابتی    س��خت 
 . بعضی اوقات هم اس��ت 
نهایت  تاسف باید گفت ب��ا 
س��ه  گاهی بین  نفر   چهار 

جوانمردانه نیست  رقابت 
اینگون��ه رقابت ها 
را منف��ی م��ی دانم 
 معتقدم به جای این 
رقاب��ت ها ب��ا یک 
کوچ��ک   تفاه��م 
می توانند به خوبی 
رقب��ای  پ��س  از 
آیند   ب��ر  خارجی 
 ب��ه ج��ای آنکه 
ه��ا  خارج��ی 
سرش��ان  کلاه 
بگذارن��د. البت��ه 
اگر این رقابت نبود 
نمی توانستیم  210 
هزار تن پس��ته صادر 

کنیم . 
به طور کل��ی صادر 
چن��د  پس��ته  کنن��ده 
 ویژگ��ی خ��اص بای��د در
»پس��ته« داشته باشد .یکی 
این که پس��ته را بشناس��د و 
این خیلی س��خت اس��ت . مثلًا 
روی می��ز من 4 تا پس��ته اس��ت 
به ش��ما نش��ان می ده��م این 4 
تا پس��ته  هر ک��دام کیلویی 100 
 توم��ان ت��ا500 تومان ب��ا هم فرق 
می کنند ول��ی مثلًا در صد خندان    
درص��د نمی دان��م مکی��ده ، دهن 
چفت ، دهن باز ، روی دهن چفت 

ده��ن باز فرق قیمت دارد هر کدام��ش . اگر میزان دهن چفت 
از 10 درصد بالاتر باش��د یا20درصد بالاتر باشد، حتی شناخت 
خود پس��ته فرض اول تخصص است. شناخت بازارهای مصرف 
ک��ه مثلًا، چین چه می خواهد آلمان،چ��ه می خواهد، مکزیک 
چه  می خواهد . این ها خیلی مهم اس��ت . و بالاخره ش��ناخت 

سلیقه خریدار.
*دراین شرایط چه توصیه ای  دارید به صادر کنندگان 

پسته ؟  
توصیه ام این اس��ت که صادرکنندگان در بحران 
فعلی زحمت  بکشند بازارهایشان را حفظ 
کنن��د ولو ش��ده با ض��رر، حتی اگر 
صادر کنن��ده بخواهد بازارش 
را ادام��ه بده��د،  ولي 
ض��رر کن��د  . با 
 کم��ی ضرر 

 از 

منفعت هایی که قبلًا برده یا از منفعتهایی 
ک��ه بعداً خواه��د برد ، ب��ازار را ب��رای خریدارش 

 حف��ظ کند. اینه��ا را به عن��وان یک رقابت مش��روع من 
م��ی پذی��رم که خری��دارش را از دس��ت ندهد ، ت��ا بتوانیم ان 
ش��اء الله از ای��ن بحران مال��ی و بحران محصول عب��ور کنیم . 
 خ��وب محصول ما امس��ال در س��ال بح��ران بود ،س��رمازدگی 

 داشتیم . 
* سال آینده هم آیا همین طور است ؟ 

نه! بهتره ولی باز به پای نرمال نمی رس��د . س��ال 89 نرمال 
می ش��ویم ، به ش��رط این که »آب « مهلت مان بدهد  آب از 
گرفتاری های س��ال 89 در اس��تان کرمان است . البته انجمن 
به مس��اله آب توج��ه دارد به خصوص که دو س��ه نفر از هیات 
 مدی��ره تولید کننده خیلی خوب اند و به خاطر آب خیلی وقت 
 م��ی گذارن��د . اما اگ��ر نتوانید اصول��ی تر کار کنی��د به جایی 
نمی رس��ید . باید س��اختار راه را اصلاح کنید  باغ پس��ته الان 
اس��تراتژیک اس��ت ، مهم اس��ت این که چقدر برای این مساله 
وقت می گذارید لازم هم هست ولی وقتی به نتیجه نمی رسید 
س��اختار وقت گذاش��تن را باید عوض کنید  ببینید اش��کال در 

چیست که به نتیجه نمی رسید پس بروید بالای سر اشکال .
توصیه شما به صادرکنندگان جوان؟

ب��ا ورود جوانه��ا موافق��م و خوش��حالم ک��ه اینه��ا موف��ق 
بش��وند   آقای جلال��ی پور در نقش جوان آم��ده، آقای کریمی 
پ��ور همین طور، اینها ص��ادر کننده خوب و موفق ش��ده اند ، 
امیرعل��ی م��ا جوان اس��ت ، موف��ق ش��ده . کار اینه��ا در بازار 
خوب اس��ت . قرن رقابت اس��ت ،رقابت خوب اس��ت اما رقابت 
قدیم��ی  صادرکنن��دگان  از  بعض��ی  فرزن��دان  جوانمردان��ه. 
 ه��م وارد ب��ازار صادرات پس��ته ش��ده اند که ان ش��االله موفق

باش��ند .  توصیه دیگر دقت در فروش س��لف اس��ت. اگر جنس 
در انبار نداش��ته باش��یم و امکان خرید هم مش��کل به نظر آید 
 از فروش برای زمانهای بعد حتی المقدور خودداری ش��ود . آن 
ض��رب المثل: » پرنده روی درخت متعلق به آس��مان اس��ت« 

فراموش نشود. 
هیچ صادرکننده ای نبایس��ت بیش از 10درصد س��رمایه در 

جوان  کنن��دگان 
�ادر 

ص� به 

ی درخت 
ده رو

ل پرن
ب المث

م :» ضر
م��ی گوی

متعلق به آسمان است « 

ش نکنند
ا فرامو

ر

صادر کنندگان در بحران فعلی باید زحمت بکشند حتی با ضرر تا بازار را حفظ کنند
با ورود جوان ها موافقم و خوشحالم که موفق بشوند



گ��ردش خود را ) منهای وام بانک��ی ( به یک خریدار به صورت 
فروش مدت دار بدهد . 

هی��چ صادرکننده ای نبایس��ت بیش از ص��د درصد از آنچه 
 ک��ه دارد اع��م از در گ��ردش و س��رمایه گذاری ثاب��ت خود از 
بانک ها وام بگیرد، یا بیش از صد در صد دارائی خود نسیه بخرد 
 . خیل��ی ب��ه وام های بانکی تکیه نکنید. اگ��ر برای فروش تعهد 
می کنیم حتماً بموقع انجام دهیم. سالی حداقل یکبار با خریداران 
 خود ملاقات داش��ته باش��ید و او را به کش��ور دعوت کنید . از 
کنفرانس های جهانی و یا نمایش��گاههای م��واد غذائی حداقل 

سالی یک بار دیدن کنید ولو مشارکت نداشته باشید . 
* به عنوان یکي از اف�راد با تجربه که منطق بازاریابي 
و بازار س�ازي را مي شناسید چه توصیه اي براي صادرات 

پسته ایران دارید ؟
  ب��رای ای��ن که بتوانی��م رقابت کنیم پس��ته ای که فروخته 
می ش��ود س��ود آن 100- 200 دلار است . پسته ای که آجیل 
فروش کیلویي 15 هزار تومان می دهد قیمت پس��ته نیس��ت . 
پسته ای که صادر می کنیم بین 6 تا 7 هزار تومان است .پسته 

با این مبلغ صادر می شود . 
صادر کنندگان در دو س��ال اخیر سود که نبرده اند زیان هم 
دیده اند . مخصوصاً امس��ال صادر کنندگان س��ود نبردند  شما 
خبر دارید که ش��رکت تعاونی رفس��نجان ح��دود چند هزار تن 
پسته را از مردم خریده، آمار من 5 تا 6 هزار تن است ، این که 
می گویند 20 هزار تن نمی دانم . چون سه هزار تن در ماه آذر  
دو هزار تن در ماه آبان ، هزار تن را هم در انبار دارند، شاید هم 
بیش��تر. همین را هم که صادر کردند خوب اس��ت، باعث تشکر 
اس��ت. قبول کرده اند در 6 ماه و 8 ماه و 12 ماه پول را بدهند 
اما به قیمتی که با مردم طی کردند نتوانس��تند بفروش��ند . من 
ناراحت شان هس��تم. باید کمک شان کرد. اما مساله اینجاست 
که خودش��ان هم نمی آیند با ما بنش��ینند صحبت کنیم. البته 
همه صاحب نظر و صاح��ب تجربه اند، همه اینها را قبول دارم، 
لک��ن بازار حکم خودش را دارد.آنها باید با دیگر صادر کنندگان 
رفاق��ت کنند. من حرفم به تعاونی رفس�نجان صراحتاً این 
اس�ت که اگر تعاونی با صادر کنندگان دیگر توافق نکند، 
تفاهم نکن�د، همه ضرر می کنند، کش�ور ضرر می کند . 
خوب  انجمن می تواند وسایل این تعامل را فراهم کند که 

همه از تقابل دست بردارند .  
چ��را وقتی این ها قیمت گذاش��تند با »انجمن « مش��ورت 
نکردن��د ؟ من گله دارم. چرا وقتی قیمت گذاش��تند با اتحادیه 
خشکبار مشورت نکردند ؟ به دو دلیل : یا اینها را قبول ندارند ، 
یا فکر کردند هر تصمیمی که خودش��ان بگیرند آن تصمیم لازم 

الاجراست .اما این طور نیست. بازار این حکم را ندارد . 
ش��رکت  گ��ذاری  قیم��ت  در  توانس��ت  م��ی   انجم��ن 
تعاونی پس��ته رفس��نجان دخالت کند ، راهنمایی کند ، هدایت 
کن��د، تعامل کند . بن��ده قصد دخالت ن��دارم فقط توصیه یک 

کوچکتر به بزرگ ها است. 

اع��لام ک��رده ان��د در آین��ده نزدیک دوب��اره بای��د برویم و 
 خری��د کنی��م . در قیمت گ��ذاری دوب��اره از ایش��ان خواهش 
م��ی کنم تعامل کنن��د با انجمن، من مش��کلی نمی بینم حتی 

شرکت ایرانیان هم اگر همین خط مشی را دنبال کند . 
اگ��ر تفاه��م بین چن��د صادر کنن��ده بزرگ باش��د ، توفیق 
بزرگ��ی اس��ت. پنج س��ال قبل پیش��نهاد کردم ب��ه همه صادر 
کنن��دگان . گفتم ش��ما هفته ای 50 دلار قیم��ت را بالا ببرید، 

در ظ��رف چه��ار م��اه که س��قف مدت ب��رای صادرات پس��ته 
اس��ت،قیمت پس��ته را هزار دلار بالا ب��رده ای��د ] از این کار [ 
هی��چ ترس��ی هم نداریم . دو ت��ا رضایت هس��ت : باغدار راضی 
 اس��ت و با کراهت می فروش��د و خریدار از شما می خرد چون 
 م��ی دان��د هفت��ه دیگ��ر 50 دلار اضاف��ه م��ی خرد از ش��ما. 
 م��ی خ��رد می گذارد ت��وی انب��ار ، هفته بعد 50 دلار بیش��تر

 می ش��ود ، ش��ما هم س��ود می برید . اما گوش نکردند، اعضاء 
اتحادیه هم گوش نکردند.یک چنین گرفتاری ها در بازار پس��ته 

مشاهده می شود .
* به نظر ش�ما قیمت ها در آینده چه خواهد ش�د؟چه 

تحلیلی در این زمینه دارید ؟
تا قبل از اردیبهشت محصول آینده را نمی توانید پیش  بینی 
کنید . 15، 10 روز اول اردیبهش��ت گل پس��ته ظاهر می شود، 
با این ش��کوفه پسته در 15 روز اول اردیبهشت روشن می شود 
که محصول بعدی چقدر اس��ت؟ بر اس��اس آن اگر واقعاً خیلی 
کم بش��ود قیمت می رود بالا ، عین همین در آمریکاست. مهم 
اس��ت که بلاس��م های پس��ته آمریکا و بادام کالیفرنیا چقدره؟ 
ب��ادام کالیفرنیا سرنوش��ت س��از اس��ت، برای قیم��ت جهانی . 
امس��ال پائین آمد پسته ما را کش��ید پائین. چرا چینی ها  پس 
زدن��د؟ نمی خواس��تند بخورند ؟چرا ، ولي وقت��ی بادام 3500 
دلار اس��ت چرا پس��ته 7000 دلار بخرد ؟!  ت��ازه »بادام« مغز 
 اس��ت و این با پوس��ت پس��ته یعنی نصف آن ، اینها محاس��به 
می ش��ود   من خیلی بعید می دانم در این 3 ماه تا اردیبهشت 
 ب��ازار تغیی��ر کند، چ��ون ب��ا بحرانی ک��ه در آمریکاس��ت آنها 
نم��ی گذارند. آمری��کا نیازفوري ب��ه ارز دارد . چون طبق قانون 
آمری��کا باید 20درص��د - 15درصد را نفروش��ند ک��ه بماند تا 
محصول آینده .ولی به خاطر نیاز شدیدشان به ارز و بحرانی که 
دارند می فروش��ند. این را می دانید که پسته با 4 کالا همردیف 
مصرف اس��ت : مغ��ز بادام ، مغز فندق ، مغز گ��ردو ،برازیل نات 
و قیمت پس��ته اگ��ر خیلی بالا برود بادام جایگزین می ش��ود ، 
فندق جایگزین مي ش��ود مصرف صنعتی پس��ته غیر از مصرف 
مس��تقیم پسته است . پسته یک مصرف مستقیم دارد  که الان 
س��وپر مارکت ها از آن می نالند. س��وپر مارک��ت ها می گویند 
خانم خانه داری که می آید سوپر مارکت به جای این که سراغ 
پس��ته برود س��راغ نان می رود.  اوبه اندازه ای پول دارد که نان 
و پنیر و چاش��ت بچه هایش را تهیه کند ، برای پسته و زعفران 
و خاوی��ار پول ندارد. الان» پس��ته« مصرف کننده  فانتزی دارد  

مستقیم پسته مصرف پ��س ، اصلًا 
به این علت 

است   کمتر 
ب��راي  آی��د  م��ی 

مس��تقیم  غی��ر  مص��رف 
صنعتی پسته مثل ش��کلات، انواع و 

پنی��ر اقس��ام کالاهای دیگر مغز پسته را در کالباس   و 
می گذارد؛ یعني بستگی پیدا می کند به نوسان قیمت آنها  اگر 
قیمت آنها خیلی پایین بیاید و پس��ته بالا باش��د،مصرف پسته 
پایین می آید پس��ته ی��ک کالای نیاز مبرم خانوده ها نیس��ت 
 بنابراین ما بایس��ت فروش��نده باش��یم ، مصرف کنن��دگان در 

بحران ها خریدار پر و پا قرص نیستند .

 *نظرت�ان درب�اره ی خبرنام�ه ی انجم�ن و نق�ش آن در تحق�ق اه�داف انجم�ن 
چیست ؟ 

نش��ریه را خ��وب دی��دم ، همه ی ش��ماره های آن به دس��تم رس��یده ، همه خوب اس��ت. 
باعث تش��کر و قدردانی اس��ت به نظر من خوب اس��ت آمار هم بدهید ، هردفعه  که منتش��ر 
م��ی کنی��د، آمار بدهید بهتر اس��ت. هر دفعه یک آم��ار ، مثلًا آمار صادرات ،آم��ار تولید. برای 
تهی��ه آمار اگ��ر بتوانید تفاهم با گمرک بکنید که هر آماری که از پس��ته می دهد ، مش��خص 
کنی��د ک��ه به کجا ها صادر می ش��ود ، این آمار خیل��ی کمک می کند به دانس��تن اعضاء که 
ب��ه دنب��ال کدام بازار برون��د . البته این کار یک خط��ر هم دارد ، خطرش را ه��م بگویم ، این 
 خط��ر که رقبای خارجی روی آن بازار انگش��ت حس��ادت  بگذارند . ب��رای پرهیز از این خطر 
می توانید آمار صادرات به کشورها را در فایل خودتان نگهدارید و اگر کسی خواست     موردی 

آمار را در اختیارش بگذارید . 
نوسان قیمت از ده رقم پسته صادراتی را می توانید چاپ کنید، سه چهار رقم احمد آقایی و 
اکبری ، سه چهار رقم کله قوچی ، سه چهار رقم فندقی ، اینها بیش از 10 ،12 نوع نمی شود 
یک ستون درست شود برای تعیین قیمت های تقریبی در بازارهای ایران و در بازارهای جهانی 
بالای س��تون هم نوش��ته شود که بدون مسؤولیت است- تا تعهد آور برایتان نباشد . این ستون 
یک راهنماست برای بازار که بازار را بر اساس قیمت های داخل و خارج هدایت می کند. چاپ 
ای��ن آمار و قیمت ها جلوی ش��ایعات را هم می گیرد. وقتی بعض��ی مغرضین می گویند صادر 
کنندگان صدها میلیون تومان می خورند و می برند و... با ذکر آمار و رقم در این نشریه خیلی 
ها متوجه خواهند شد که واقعاً اینطور نیست و صادرات پسته با حداقل سود ادامه دارد و واقعاً 

بایست از صادرکنندگان متشکر باشیم . 

خبرنامه را خوب دیدم ،باعث تشکر و قدردانی است 
آمار هم بدهید چاپ آمار و قیمت ها جلوی شایعات را می گیرد

ی رفسنجان
عاون

گر ت
ا

و تفاهم 
ن دیگر توافق 

درکنندگا
 با صا

ی کنند
ضرر م

نکند همه 



از 25 س��ال پیش تاکنون تمام زحمات ب��ر دوش اتحادیه 
صادر کنندگان خش��کبار ایران بوده ، ای��ن هیات هایی را که 
ش��ما از کار آنها در » کدکس « تقدیر می کنید هزینه هایش 
را اتحادی��ه داده ، ویزاه��ا را گرفته ، پنج بار ما به عنوان هیات 
مدیره اتحادیه سفر رفتیم . برای »آفلاتوکسین « 2 بار بروکسل 
رفتیم .در سفر بروکس��ل، تقریباً می توان گفت  بیانیه ممنوع 
ش��دن پسته ایران امضاء ش��ده و توی جیب آن خانم بود ! اگر 
ما در آنجا 10 دقیقه نمی توانستیم خوب مدیریت کنیم پسته 
ایران ممنوع ش��ده بود  به طور کامل  اینها را اتحادیه خشکبار 
کرده . هرگز نیازی به سپاس نداشته ام چون به عنوان وظیفه 

و زکات، تجربه خود را تقدیم کشورم کرده ام . 
درباره کدکس 

راج��ع به »کدکس « هم من واقعاً همیش��ه 
متش��کر بوده ام، زحمت زیاد کشیده شده ولی 
حرف اصلی من که هنوز پابرجاس��ت این است 
که اگر »کدکس « با عدد 10 جهانی بش��ود ما 
منفع��ت نبرده ایم ، تا زمانی که پس��ته مان را 
پاک نکنیم . اما اگر پسته را پاک کنیم احتیاج  

به 10 و 12 و 15 نداریم. 
در ش��رایط فعلی که عدد 15 جاری اس��ت، 
کشورهایی هستند که اصلًا »کدکس « برایشان 
اجباری نیس��ت، مثل چین ، روس��یه، مکزیک، 
بیشتر کش��ورهای منطقه. ما در آن کشورهای 
15 گیر هس��تیم ولی در بقیه کشورها آزادیم. 

اما اگر آمدیم آن 
کردیم  را 

ولی   10 
اش  جهان��ی 

اروپ��ا  در  و  کردی��م 
صاح��ب امتی��از ش��دیم، خ��وب 

مگر اروپا چقدر از پس��ته م��ا  را می برد 
 ؟ 20 درصد.ام��ا 80 درصد پس��ته ما به جاهایی 

م��ی رف��ت که در ح��ال حاضر اجب��اری نیس��ت. حتی همان 
20درص��د اروپا با این تغییر فق��ط 5000 اضافه در اروپا پاس 

می شود . 
ما باید همّ و غم مان این  باشد که پسته را عاری از این آفت 

و پاک کنیم تا نیازی به 10 ، 15، 20و....نداشته باشیم . 
شرکت هایی که باید کنترل شوند 

  بدون رو در بایستی افرادی که پسته به اروپا می فروشند 
باید پسته شان کنترل بشود. وقتی کنترل نمی شود ، آن پسته 

می رود رجکت می شود ، آمار رجکت ما را بالا می برد . 
های��ی  ش��رکت  رجکت��ی  ای��ن  باع��ث  گذش��ته  در 
 بودن��د ک��ه پس��ته را م��ی خواباندن��د و س��ال بع��د ص��ادر 
می کردند. آن ش��رکتها به پس��ته ما صدم��ه زدند . رجکت ها 
بیشتر روی پسته کهنه سال پیش بود . چون معمولاً پسته ای 

که یک سال کهنه است آفلاتوکسین بالا دارد . 
انجمن باید هدایتش بر اس��اس این خط باش��د که پسته را 
پاک کند ، بنش��یند طرح بدهد ، کریدور س��بز، کریدور آبی و 

باغ و هر چه هست.
یک راه نجات پسته از آفلاتوکسین 

 آق��ای آگاه مقال��ه خوبی داش��ت توی همین کمیس��یون 

کشاورزی شما بود . در یکی از همین نشریات شما بود . پیشنهاد 
ایش��ان این بود که باغداران پس��ته را 20 روز زودتر برداش��ت 
بکنند . وا قعاً همین20 روز زودتر،50درصد پسته مان را نجات 

 

اول  ب��ارانِ  از  بع��د  درخ��ت  روی  پس��ته  دهد.چ��ون  م��ی 
»آفلاتوکسین«اش زیاد می شود . باران اول هم معمولاً در مهر 
می آید . اگر شما پسته تان را در شهریور جمع کنید ، به باران 
اول و به شبنم های اول مهر نمی خورید . شبنم های ماه مهر 
در گرمای روز »آفلاتوکس��ین « را بالا می برد، آفلاتوکسین در 

آنها رشد می کند. 
تفاوت قیمت به نفع باغدار 

 انجم��ن باید وادار کند به هر ش��کل تبلیغاتی که باغداران 

در ش��هریور ماه پس��ته را از درخت 
بچینند . البته در ش��هریور دهن 
بس��ت یک خورده زیاد است اما 
طوری نیست. اگر دهن بست زیاد 
باشد، 10 درصد توفیر قیمت 
داریم ام��ا 50 درصد در 

شدن  پسته ها جلو هستیم پاک 
 .

گوی��د  م��ی  ش��هریور باغ��دار  م��ن  اگ��ر 
 بچین��م ب��ه ج��ای 20 درصد دهن بس��ت ، دهن بس��ت من 
می ش��ود 40 درصد . ام��ا باید به او بگویی��م واقعاً 20 درصد 
اضافه ات چقدر تفاوت قیمت دارد ؟چون دهن بس��ت نس��بت 
 ب��ه دهن باز 30 تا 40 درقیمت ارزان اس��ت . خوب 20درصد 
می شود6 درصد، پس این باغدار با 20درصد اضافه دهن بست 
در 100درص��د این 20درصد را باید 30درصد به قیمت کمتر 
بفروشد. 20درصد 30 می شود 6 درصد قیمت کل . این راضرر 
م��ی کند اما می دانید در مقابل 20درصد قیمت اصل که پاک 
شده است منفعت می برد . با این حساب باغدار می رود دنبال 

این کار . این  راهنمایي ها یکی از وظایف انجمن است .
تش��کیل دو سه سمینار در س��ال در خرداد ماه و در اواخر 
مرداد در کرمان، در تهران ، در یزد و دیگر نقاط وظیفه انجمن 

باشد. 
انجمن را به کرمان تخصیص ندهیم تا صادرکنندگان 
دیگر نقاط احس�اس غرب�ت نکنند و از اه�داف انجمن 

حمایت کنند. 

*به نظر ش�ما پیچیدگ�ی های بازار پس�ته ، امروز 
 در مقایس�ه با قبل از انقلاب، چگونه و بیش�تر در چه 

زمینه هایی است ؟ 
س��اختار بازار پس��ته از اول انقلاب تا ح��الا خیلی تغییر 
نکرده   اما با قبل از انقلاب یک تفاوت دارد. قبل از انقلاب دو   
شرکت بزرگ روی پسته کنترل داشتند؛ یکی همین شرکت 
تعاونی بود که دو س��ه س��ال پیش از انقلاب تاس��یس شد و 
اینها وارث آن شرکت هستند.  در حقیقت با مصادره شرکت 
تعاونی قبل از انقلاب ، ش��رکت را بازسازی کردند و ساختار 
را تغیی��ر دادند . یکی هم ش��رکت ملی پس��ته ایران بود که 
توسط برادران آگاه ، مرشد و برخوردار اداره می شد . شرکت 
پس��ته ایران کنترل بازار پسته امریکا دستش 
بود .پسته یکی از صادرات مهم ما به آمریکا بود 
اگ��ر دقت کنیم قب��ل از انقلاب حدود 60-70 
درصد کنترل پسته دست این دو شرکت بود و 
بقیه افراد بیشتر در بازار کشورهای عربی فعال 

بودند . اروپا هم این قدر پسته نمی خرید . 
کل صادرات پس��ته ما در سال 1354-55 
پان��زده هزار تن بود و این ماکزیمم صادرات ما 
 ب��ود که از ای��ن حدود 10 هزار ت��ن به آمریکا 
م��ی رف��ت و 5 هزار تن به س��ایر نق��اط دنیا. 
می ش��ود گفت س��اختار کوچکی داشت و این 
س��اختار بعد از انقلاب ش��کل دیگری به خود 

گرفت.
بازار پسته در بعد از انقلاب 

 بعد از انقلاب تعداد باغات زیاد شد ، سطح 
کشت در کل کشور نزدیک به 400 هزار هکتار 
رسید. سطح زیر کشت قبلًا 20 هزار هکتار بود 
ک��ه این تحوّل بزرگی اس��ت . آن موقع کرمان 
تنها اس��تانی بود که پس��ته کاری می ش��د، و یک کمی در 
دامغان . الان هفت استان پسته کاری دارند. کرمان به شکل 
وس��یع دارد، یزد ، خراس��ان جنوبی ، قم، س��منان ، ساوه ، 
قزوین؛ اینها ش��هرها و استانهای جدید تولید پسته اند.پسته 
دیگ��ر انحصاری کرمان نیس��ت، برای پس��ته کاری کم کم 
علاوه از اس��تانهای یاد شده به خراسان شمالی می روند. در 

آذربایجان و اراک  هم احتمال پسته کاری هست. 
* در ای�ن فص�لِ س�ال باغدارها چ�ه کارهایی باید 

انجام دهند؟ 
 این فصل فصل س��م پاشی زمستانی ، هرسهای زمستانی 
است. برنامه ریزی بهارخود را در باغات تنظیم کند . کودهای 

لازم و دیگر مسائل باغات .
فروش کالا توسط تولید کنندگان معمولاً در چند تقسیم 

کالا انجام می شود:
یک تقسیم راهفته اول مهر می فروشد. تقسیم دوم را بهمن 
می فروشد. تقسیم س��وم را اردیبهشت می فروشد . تقسیم 
چهارم را مرداد می فروشد که محصول بعدش می خواهد بیاید 
به انبارش  .این رسم 50 ساله است .باغدارهای بزرگ همیشه 
 ای��ن کار را می کنند، یک س��هم در بهمن برای فروش ارائه 
می ش��ود ، طبق همان س��نت ناچارند چون وام زمستانی و 
بدهی ش��ب عید دارند . باغدار باید هزینه های شب عیدش 
را از اینج��ا بده��د . ه��ر باغداری ش��ب عید هزین��ه دارد و 
به��ره های بانک های��ش را باید بدهد، قس��ط تراکتورش را 
بای��د بده��د ، همه اینها را در اس��فند باید بده��د.در بهمن 
می فروش��د که در اس��فند پول��ش را بگیرد و قس��ط آنها را 

باغداران ضرر نمی کنند اگر در شهریور ماه پسته را از درخت بچینند 
چون پسته روی درخت بعد از باران اول افلاتوکسین اش زیاد می شود 
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هر جا می رویم صبح زود می بینیم پیشنهاد آمریکا با 50 دلار کمتر روی میز خریدار است، 
ببینید چگونه با ما رقابت می کنند ، مبارزه می کنند

روند صادرات پسته کشور در 58 سال گذشته

روند صادرات پسته کشور  در 15 سال گذشته

روند صادرات پسته به کشورهای امارات،هنگ کنگ، روسیه،آلمان

تهیه کننده : انجمن پسته ایران منبع :آمار رسمی گمرکات کشور
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بدهد . همیش��ه اینگونه بوده ، مرحل��ه اول که جنس را می 
فروش��د در مهرماه اس��ت. اگر خیلی پول لازم داش��ته باشد 
در ش��هریور سَ��لفَ می فروش��د . یک س��ری از باغدارها این 
چیزی که می خواهند بفروش��ند ، در مرداد یا شهریور سَلفَ 

 

می فروشند و الا جنس شان که آمد در مهرماه می فروشند. 
دومی در بهمن، س��ومی در اردیبهش��ت که محصول آینده را 
می بیند . چهارمی ریسک می کند، نگه می دارد تا مرداد که 
خشکس��الی را ببیند! اتفاقاً س��نّت خوبی است، در مرداد یک 
س��ری جنس ارائه می ش��ود و این همان اس��ت، جنس دارد 
در ش��هریور رد می کند، پس باغدار ، این چهار زمان ، فصل  

حرکتی فروش محصول تولیدی خود را دارد .  
* آی�ا همی�ن عرضه پس�ته در بهم�ن باعث کاهش 

قیمت شده ؟ 
 بله،احتمالاً یکی از دلائلش است . یکی از دلائلی که بحران 
آمریکا بازار ما را گرفت و خریداران خارجی تغییر مسیر دادند 
، همی��ن بوده . اینها جزء اصول تجربی اس��ت که گفتم برای 
شما: تسلط بازار و اطلاعات بازار.این را اکثراً می دانند: آگاهها ،

 

 ف��لاح ها ،امینی ه��ا ابراهیمی ها و بس��یاری دیگر از تولید 
کنندگان بزرگ ، اینها رس��م خوبی است . گروه هایی هستند 
که همیشه در بازارهای کشور، بزرگترین پسته دارها بوده اند 
. شما بروید سیرجان می بینید در 15 روز اول بهمن عده ای 
می فروش��ند. ذهنشان رفع نیاز پرداخت های اسفند است. یا 
باید برود وام بگیرد که هیچ موسس��ه ای در اس��فند وام نمی 
ده��د ، باید قس��ط را بدهد. باید برود قس��ط تراکتور بدهد ، 
حقوق کارمند را بدهد. عیدی ش��ان را هم ، بیمه شان را هم 
که همه اینها در اسفند است. برای این که پرداخت اسفند را 

راه بیندازد باید دربهمن ماه بفروشد .
 با این بحران بازار چه باید بکنیم؟

این روزها بازار دچار بحران است . یک بحران این است که 
خری��داران با کراهت خرید می کنند و همین هایی که جنس 
فروخته اند پولش��ان را نمی توانند به آسانی  از خارج بگیرند 
. اوکراینی ها پول ایرانی ها را نمی پردازند ! چینی ها گفتند 
بیایید پس��ته هایتان را ببرید ما نمی خواهیم. و شرکت های 

مختلف درگیرند.
 چین��ی ه��ا م��ی گویند پ��ول نداری��م ، به این ش��رط بر 
م��ی داریم که 5 درصد یا 10درص��د قیمت را پایین بیاورید، 
پولش را هم یک سال دیگر بگیرید. دوازده ماهه دوازده قسط 
می دهیم ، یک عده چاره ای ندارند همین شرایط را پذیرفتند 

،آنها که قدرتِ مالی داشتند این تفاهم را کردند.
از نظ��ر قیمت های داخلی عده ای ب��ه عنوان اینکه صادر 
کنن��دگان دیگ��ر هم  بالاخره دیر یا زود م��ی آیند توی بازار 
، آمدن��د ب��ه تقلید از تعاونی پس��ته ه��ار ا خریدند 8000 و 
9000 و 8500 . اینها بهمن سر رسید می شود چون ماه مهر 
خریدند. جنس 2000 تومان پایین آمده، جنس��ی که 9 هزار 
تومان خریده الان 6500 تومان است . یک عده اینطوری در 
بازار تهران دچار توقف می شوند. ما در بازار، این را می بینیم. 
امکان اینکه بازار ترقی کند هم نیس��ت به خاطر اینکه امریکا 
نم��ی گذارد. نمی گذارد که بازار اروپا را تقویت کنیم . هر جا 
می رویم صبح زود می بینیم پیشنهاد امریکا با 50 دلار کمتر 
روی میز خریدار اس��ت. می گویند هر چ��ه ایرانی ها قیمت 
بدهند ما با 50 دلار کمتر می دهیم، فقط» افُر« ایرانی ها را 
نشان بدهید 50 دلار کم کنید بردارید. برنامه ریزی کرده اند، 
خوب ببینید چگونه با ما رقابت می کنند ؟ مبارزه می کنند. 

ما با این بازار چه کار می توانیم بکنیم ؟

سال

سال

سال



توصیه های کمیسیون آماد و فرآوری به باغداران و واحدهای ضبط پسته:

سرعت پسته چینی و جلوگیری از خندان شدن پسته بر روی درخت

از دس��ت دادن آب می باشد، تمامی شیره گیاهی را 
مص��رف نموده، موجب کاهش ب��ار دهی درخت در 
س��الها ی آینده می گردد و به همین دلیل کسانی 
که پسته را کال بر داشت می نمایند، محصول شان 

کاهش چشمگیری ندارد.
توصیه دیگر، جدا سازی و تفکیک پسته های رو 
آب��ی و زیر آبی و جلو گیری از مخلوط ش��دن آنها، 
همچنین خشک نمودن س��ریع و یکنواخت پسته، 
بلافاصل��ه  بعد از عملیات پوس��ت کنی و شستش��و 

است .

موضوع دیگری که مورد بحث قرار گرفت، هزینه  
فرآوری اس��ت که در واحد های صنعتی و عمومی از 
باغدار دریافت می گردد و باعث می شود عده زیادی 
به ط��رف واحد های خانگ��ی روی بیاورندکه هزینه 

هائی به مراتب کمتر دارد. 
باتوج��ه ب��ه ای��ن عام��ل اقتص��ادی ک��ه ب��رای 
نظ��ر  ب��ه  اس��ت،  مه��م  باغ��داران  از   بس��یاری 
می رس��د یک راه، پرداخت درص��دی از این هزینه، 
از محل بس��ته حمایتی، یا توس��ط صادر کنندگانی 
باش��د که مایل به خرید پسته های کُریدور 
آبی هس��تند. راه دیگر ایجاد یک نهاد برای 
س��رمایه گذاری در خری��د محصول کُریدور 
س��بز و آبی ک��ه دارای شناس��نامه تولید و 
فرآوری هس��تند با قیمت متفاوت از س��ایر 

پسته هاست.
در پایان، موضوع جلسه بعد، مسأله ترویج 
و آم��وزش برای صنعت ضبط پس��ته تعیین 

شد. 

*دفترمرکزي انجمن- کرمان : بلوار جمهوری اس��لامی ، خیابان شهید 
لاری نجفی  )20 متری نادر ( ، کوچه شماره 2 ، طبقه فوقانی شمالی  بانک 

کار آفرین ، کد پستی :76196-43149
    تلفن  93-2477691- 0341 / نمابر 0341-2477690

 KERMAN @PISTACHIOIRAN.COM  پست الکترونیکي

* دفتر انجمن- تهران : میدان هروی، خیابان وفامنش، خیابان آزادی، 
پلاک 20 ، طبقه5 ، واحد 11، کد پستی : 166971-6565
  تلفن 22966928،9-021/  نمابر 021-22957999

TEHRAN@PISTACHIOIRAN .COM پست الکترونیکي
INFO@PISTACHIOIRAN.COM     

سایت انجمن پسته :
WWW. PISTACHIOASSOCIATION.COM

وزن، علاوه بر این که سودی ندارد، زیانبخش است. 
زیرا همزمان با خندان ش��دن تع��دادی از دانه های 
دهن بس��ته، تعداد بیش��تری از بهتری��ن دانه های 
خندان و زودرس تبدیل به دانه های زرد و خشکیده 
و آلوده می ش��وند که قیمتی ب��ه مراتب ارزان تر از 
پس��ته دهن بسته دارند. از طرفی ماندن محصول بر 
روی درخ��ت در زمانی که جریان جذب ریش��ه ای 
کُند شده است، نه تنها افزایش وزنی ندارد و درحال 

ادامه از صفحه اول
از سه طرح انتخاب شده، طرح »تأمین فاینانس پروژه انتقال 
آبِ زاگرس به شمال کرمان« به عنوان مهمترین و حیاتی ترین 
طرح ، نهائی ش��د و پ��ی گیری آن مورد تأکی��د قرار گرفت.در 
این مذاکرات آقای قاس��می نژاد رئیس سازمان بازرگانی استان 
کرمان نیز حضور داشت .  دبیر کل، از عملکرد سر فصل برنامه 
های انجمن در س��ال 1387 و عناوین فعّالیّت های آتی گزارش 
داد. س��پس، رئوس توافق ه��ا در تفاهم نامه فی ما بین انجمن 
پس�ته و س�ازمان توس�عه تجارت ایران که ماموریت های 
جدی��د در پی��ش روی انجمن ق��رار می دهد و اکث��راًً در حوزه 
تبلیغات و بازاریابی است مورد بررسی قرار گرفت و در جهت 
اج��رای آنها تصمیم��ات لازم اتخاذ گردید . اه��داف انجمن در 
تأمی��ن منابع مالی به منظور تحقق وظایف مقرر در اساس��نامه 

نیز به بحث و تصمیم گیری گذاشته شد. 

ارزیابی مثبت از عملکرد خبرنامه 
هی��أت مدیره ضم��ن ارزیابی مثبت از عملک��رد »خبرنامه« 
در طی چند ماه گذش��ته، سیاس��ت ها و اهداف نش��ریه خبری 
انجم��ن برای س��ال1388 را تصویب  ک��رد.در این زمینه، درج 
اخب��ار فعّالیّ��ت ه��ای کمیته ه��ا و اختصاص س��تون هایی از 
صفحات نشریه خبری به موضوع های اصلی انجمن مورد تأکید 
ق��رار گرفت. با توجه به اقدامات در دس��ت اجرای انجمن برای 
انتش��ار »فصلنامه« ، اعضای هیأت مدیره فهرستی از گروه های 
ذینفع و علاقه مند به مطالب فصلنامه ارائه دادند تا در لیس��ت 
دریافت کنندگان فصلنامه منظور ش��وند. هیأت مدیره با تأکید 
بر ضرورت تدوین س��ند راهبردیِ توسعه صنعت پسته در بلند 
مدت، مقرر کرد:  مأموریت ها و اقدامات سالیانه انجمن بایستی 
در قالب این س��ند راهبردی، با محورهای مشخص و محدود و 

اولویت بندی شده، دنبال شود . 

 ǻȀŮ ǢĠɀȎǩĤĦīĪ ȯǠȅ ŵȹǠĠǠŠ ȼȆȲǱ ǿǻ ȻȀĠǼȵ ǧǖĠȽ

چهارمین جلسه کمیسیون آماد و فرآوري 
باموضوع : »جمع آوری و ترویج تجربیات 
موفق و نا موفق داخلی و خارجی در بعُد 
فرآوری پس�ته.« روز یکشنبه 87/12/11 
درمحل دفتر مرکزي انجمن پسته با حضور 
آق��اي مجتب��ي خس��روتاج)دبیرکل(، آقاي 
کمیس��یون(وآقایان:  وثوقي)رئی��س  عل��ي 
به��روز آگاه، عل��ي قاس��معلي زاده، عل��ی 

ابراهیمی، محم��د نخعي نژاد، علی حس��نی، حامد 
 رمضاني، عل��ي حیدري نیا، حمید حس��ني، محمد 

سلطان زاده برگزار شد.
مهم ترین مطلب مورد تاکید اعضاء برای انعکاس 
به باغداران و واحد های ضبط، برداش��ت زود هنگام 
و س��ریع محصول از درخت در ش��هریور ماه است، 
به طوری که قبل از ترکیدگی پوس��ت سبز خارجی 
و ش��کافتن تعدادی از دان��ه ها ی زودرس، محصول 
برداشت ش��ود.  چرا که ماندن پسته بر روی درخت 
بعد از شهریور ماه به منظور بهبود کیفیت و افزایش 


